

Referat fra bestyrelsesmøde 25. august 2025 i Demokrati Garage

Til stede: Rasmus, Helene (online), Sarah, Bodil, Sille, Clara, Thorleif, Jacob, Sif og Kristian (online)

Afbud: Anders og Morten

Dagsorden

1: Kort orientering

2: Fremlæggelse og diskussion af principper for brug af fælleshuse

3: Brinkholm og naturpleje generelt

4: Proces for bestyrelsens sammensætning

5: Andelsgaarde merch

6: Evt.

1: Jacob orienterede om hvad der er sket siden sidste bestyrelsesmøde i juni. Punkterne svarer til den skriftlige orientering for august, som vil blive sendt ud og lagt op på hjemmesiden sammen med dette referat.

2: Kristine og Jacob har arbejdet videre med principper for brug af fælleshuse på de gårde, vi selv ejer. Dokumenterne var blevet sendt ud på forhånd til fælles diskussion og stillingtagen. Formålet var at få lagt principperne endeligt fast, så vi har noget at arbejde efter.

Der blev taget godt imod udkastet med enkelte konkrete kommentarer og bud på tilføjelser:

- Skal forvalterne kunne bede om lukkeperioder? – og reelle lukketider?
- Hvem låser af?
- Godt at medlemmerne nævnes først, også positivt med lokale foreninger.
- Godt med den velkomsthilsen, som brugerne af husene forventes at læse højt for deltagerne; Sille sender bud på enkelte, mere inkluderende formuleringer.
- Understreg at det ikke kan lejes ud til private arrangementer.
- Formulering: Alt skal være baseret på gårdens afgrøder, og det skal være økologisk hvis udefra.
- Supplér med en tjekliste (telefonnumre, to-do etc.)

Jacob og Kristine føjer punkterne til dokumenterne, som herefter deles med forvalterne.

3: Bodil og Jacob orienterede om et møde med Torben (frivillig og meget aktiv mht naturpleje på Brinkholm) og Nikolaj (forvalter) om nordstykket på Brinkholm (nord for Tryggevejle Å). Planerne for området aktualiserer behovet for en principiel stillingtagen til forvalternes rolle som naturplejer; hvordan skal det honoreres, hvilken rolle skal hektarstøtten spille, og hvad gør vi med evt. engangsbetalt for permanent omlægning?

Opgaven med naturpleje er endnu ikke fuldt ud integreret i timetakssystemet. Men det blev vedtaget, at arbejde med naturpleje forventes dækket af eksisterende støtteordninger, med mindre andet aftales.

Der er fortsat en del usikkerhed omkring mulighederne for kompensation for permanent udtagelse af jord. Vi afventer fortsat klarhed omkring dette, men Jacob og Bodil følger op med et møde med Torben og Nikolaj i september; her forsøger vi også at få hjælp af en konsulent med indgående kendskab til støtteordningerne. Det blev vedtaget, at en evt. en-gangs-kompensation skal tilfalde gården i form af ekstra midler til de planlagte naturprojekter, der måtte være på de involverede områder.

Den kommende hektarstøtte efter en omlægning, som må forventes at være lavere end pt, skal fortsat tilfalde forvalterne, som så skal have defineret en opgave, som foreningen forventer bliver udført for det beløb.

Forventninger til naturplejen skal skrives ind i kontrakter, og da områderne er så forskellige, må det defineres fra sag til sag.

4: Jf. bestyrelsens årshjul blev dette møde brugt til at starte processen for bestyrelsens sammensætning, en proces, som kører over de kommende bestyrelsesmøder.

Rasmus orienterede om, at Anders og Silke træder ud af bestyrelsen ved næste generalforsamling, dels p.g.a. forældreskab, dels p.g.a. et armslængde-princip (Anders sidder i en fond, der har sigte på det regenerative miljø, og Silke sidder med et forskningsprojekt, hvor foreningen er projektejer). Helene vil fortsætte, og Rasmus vil vende Mortens evt. fortsatte deltagelse med ham.

Rasmus vil sende kompetenceskema ud inden næste møde. Det kan vi bruge til først at definere ønskede/manglende kompetencer i bestyrelsen; herefter kan alle komme med bud på kandidater og endelig opfordre ønskede kandidater til at formulere en mindre 'ansøgning'. Alt i alt en længerevarende proces, som vil køre frem mod den kommende generalforsamling. Det blev besluttet, at vi går efter fortsat at være fuldtallige ift. vedtægterne, dvs. ni bestyrelsesmedlemmer. I en diskussion om ønskede kompetencer blev nævnt en jurist, en fra det regenerative miljø, en biolog til natur- og biodiversitetsdelen, en arkitekt, en med baggrund i kommunikation. Kriterier som alder (som forvalterne kan spejle sig i) og køn/ligestilling blev også nævnt.

5: Louise, som broderer på brugt tøj, var inviteret med til dette dagsordenspunkt, for at fremlægge nogle konkrete eksempler på et muligt design til Andelsgaard merch (t-shirts, hatte, bukser m.m.).

Det har været et ønske fra nogle af forvalterne, at der blev lavet workwear med Andelsgaardens logo. Sif og Kristian meddelte begge, at deres workwear pt bare er aflagt dagligdagstøj.

Det blev problematiseret, at vi kan have vores logo stående ved siden af fx Hugo Boss. Og hvilket signal sender fx en army-jakke? Andre mente ikke, at sameksistensen af logoer var et problem. Men der var enighed om, at det kan blive svært at styre, hvis alle bare kan komme med deres eget tøj og få logo på. Det blev indvendt, at vi måske skal vente og inddrage den kommende kommunikationsansvarlige.

På positiv-siden blev det pointeret, at det er en billig måde at starte på, og at det er et fedt projekt til at sætte fokus på overforbrug etc.

Vi bør kigge på hvad behovet reelt er – og måske starte med forvalterne.

Det blev besluttet, at der ikke skal arbejdes med dunke, stofposer m.m. – og blot starte med hatte og t-shirts. Men vi lader den summe og giver Louise endelig besked inden for to uger.

Evt: Nikolaj og Zoe har spurgt om der kan sættes ladestander op på Brinkholm. Det er en principiel beslutning: Er dette noget, foreningen står for, eller er det forvalternes eget ansvar? (Nanna og Christopher har netop selv betalt for en ladestander til egen brug på Lerbjerggård). Det blev besluttet, at i det tilfælde, at foreningen skal investere i ladestander, skal det også kunne komme medlemmer/gæster på gården til gavn. Sekretariatet skal undersøge muligheden hos fx OK (som også er et kooperativ) for en ladestander, som kan bruges af både forvaltere og folk udefra, som hver især betaler for eget forbrug.

Helene orienterede om fynske kommuners plan om et 'climate cluster' med øget grøntsagsproduktion. Kan vores to fynske gårde være med (mod betaling) i en forundersøgelse? Når der foreligger materiale, kan dette sendes til hhv Moanna og Sif/Andreas.

Rasmus foreslog en fælles bustur over to dage, hvor vi får besøgt alle gårdene.

Kristine og Jacob drøfter mulige emner til den kommende forvalterdag.